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الزامات و بايسته هاي سياست گذاري جمعيت در ايران

لازمه وصول و حصول ابعاد جامعي از یک سیاست گذاري ملي، استفاده روش مند از 
اندیشه اندیشمندان در حوزه هاي مرتبط به موضوع و بررسي هایي دقیق و عمیق بر 
اساس تعریف صحیح از صورت مسأله و بینش اصولي نسبت به فرایند حل مسأله است؛ 
بر اساس همین رویکرد، در میزگرد »الزامات و بایسته هاي سیاست گذاري جمعیت در 
ایران« از مجموعه اي از استادان با تخصص هاي مختلف و از مراکز علمي متعدد، دعوت 

شد؛ میهمانان این میزگرد عبارت بودند از:
آقاي دکتر پرویز داوودي، اقتصاددان و ریاست مرکز بررسي هاي راهبردی ریاست 

جمهوري
آقاي دکتر محمد جواد محمودي، جمعیت شناس و ریاست مرکز مطالعات آسیا و 

اقیانوسیه و عضو هیأت علمي دانشگاه آزاد
حجت الاسلام والمسلمین دکتر سعدي، استاد فقه و سیاست گذاري در اسلام، و ریاست 

گروه فقه دانشگاه امام صادق)علیه السلام(
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آقاي دکتر ابراهیم فیاض، مردم شناس و جامعه شناس و عضو هیأت علمي دانشکده 
علوم اجتماعي دانشگاه تهران

حجت الاسلام و المسلمین دکتر مصباحي مقدم، اقتصاددان و نماینده محترم مردم تهران 
در مجلس شوراي اسلامي

میزگرد با معارفه اولیه استادان، تبیین ترکیب آنها از سوي دبیر جلسه و خیرمقدم آقاي 
بیست و هفتم مردادماه سال 1389، در محل مرکز بررسي  تاریخ  دکتر داوودي در 
هاي راهبردی ریاست جمهوري، تشکیل و علاوه بر طرح مباحث متنوع، به نتایج و 
دستاوردهاي سیاست گذارانه اي رسید که تفصیل آنرا در صفحات آتي، ملاحظه مي 
کنید. اما از باب امکان استفاده بیشتر و نظم در تدوین مباحث، تلاش شده تا عصاره 
مطالب مطرح شده توسط هر یک از استادان، نکات قابل تأمل و نیز جمع بندي هاي 
جلسه، به صورتي واضح تر در اختیار شما قرار گیرند. امید که این میزگرد بتواند در طرح 
صحیح صورت مسائل مربوط به جمعیت و مسیر سیاست گذاري براي صاحب نظران، 

گامي رو به جلو محسوب شود.

شرح مباحث:

آقاي دکتر داوودي:

با تشکر از حضور استادان، همانگونه که مستحضرید، مسأله جمعیت یک مسأله بنیادین 
در امر سیاست گذاري و آینده نگري است که همواره مورد توجه و دغدغه دولت 
بوده است و وقتي که به من گفتند که موضوع این شماره فصلنامه برداشت دوم، مسأله 
جمعیت است، خودم اهتمام و حساسیت خاصي نسبت به تشکیل این جلسه نشان دادم. 
خصوصا این که انتظار مي رود که در نشریه برداشت دوم، طرح صحیحي از صورت 
مسأله جمعیت صورت پذیرد و مباحث براي اهل نظر شکافته شود و درک صحیح 
و برداشت مناسبي از این مسأله براي مخاطبان ایجاد شود. خصوصا با پیشینه اي که 
در زمینه این مسأله حساس هست و متأسفانه سیاست گذاري ها و اقدامات غلطي که 
صورت گرفته و کلاس هاي تنظیم خانواده که همراه با افتضاحات زیادي بوده و مسائلي 

از آن به گوش من رسیده که شأن جلسه طرح آنها نیست.
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اما پس از طرح مسأله جمعیت به عنوان موضوع نشریه، ما مواردي را که خیلي سریع 
و ابتدا به ساکن به ذهنمان رسید و گفتیم مناسب است که در نشریه برداشت دوم و در 
راستاي سیاست هاي دولت در مقالات و میزگرد به آن پرداخته شود و در مورد مسأله 
جمعیت مطرح شود را فهرست کردیم. البته شما به این مسائل اشراف دارید ولي ما هم 
اشاره اي مي کنیم که ابعاد مسأله را بهتر بشکافد. مسأله جمعیت یک مسأله بسیار چالشي 
است که شاید ما یکي دو دهه خیلي جدي دنبال تحدید جمعیت بودیم ولي بسیاري از 

محورها به شدت جاي بحث دارند. این محورها و سرفصل ها عبارتند از:
بحث اصل جمعیت و رشد؛ که ما چه رشدي را مطلوب مي دانیم براي جمعیت و این 
تناسب رشد با امکانات اقتصادي، سیاسي، اجتماعي و امنیتي ما چگونه است؟ برنامه 
هاي آتي و چشم انداز جمهوري اسلامي ایران با چه رشدي تناسب دارد. البته خود 
امکانات هم نیاز به تحلیل دارد و شاید نشود فقط با یک عدد و رقم ساده، تصمیم گیري 

کرد.
مورد دوم، مسأله توزیع متناسب جمعیت است. توزیع متناسب و مطلوب جغرافیایي، 
استاني، منطقه اي، ترکیب و غیره چگونه باید باشد. باید ببینیم که توزیع مطلوب چگونه 
است و توزیع فعلي چگونه است و راهکارهاي حرکت به سمت توزیع مطلوب چگونه 
باید باشد و اهداف اصلاح توزیع چه باید باشد و سیاست ها و ابزارهاي ما چه باید باشد 
و نقشه ها و برنامه هاي اجرایي ما چه باید باشد و بعد خوب، تهدیدها و فرصت هاي 
توزیع فعلي چگونه است. و نوع تهدیدهاي ما چه نوعي است امنیتي است، سیاستي 
است، اجرایي است و فرصت هاي ما چگونه است و چه راهکارهایي براي تبدیل این 

تهدیدها به فرصت ها داریم.
این موضوعي است که هم اصل آن نیاز به بحث دارد و هم نیاز به آمارها و عدد و رقم 

هایي داریم که بتواند وضع موجود و وضع مطلوب را براي ما بشکافد.
مسأله بعدي مسأله هرم سني جمعیت است. این که هرم سني جمعیت از اول انقلاب تا 
کنون چه بوده و پیش بیني روندها چگونه است و تحولات و مسائل آن چه بوده و چه 
خواهد بود. چون این هرم سني در هر حوزه اي تبعات خود را دارد. در حوزه اقتصاد، 
حوزه اجتماع، حوزه امنیت، و افق هاي بي شماري که ما باید نسبت به آن یک ایده 

درست و صحیح و قوي داشته باشیم.
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و این هرم سني یک وقت در کل است و یک وقت متناسب با طبقه بندي ها. این هرم 
جمعیتي در استان هاي ما چگونه است، در مرزهاي ما، در مذاهب ما، در روند تولید مثل 
و ازدواج و طلاق و.. چگونه نقش بازي مي کنند و پیش بیني هاي ما براي آینده چگونه 

است.
اینها مواردي بود که به ذهن ما رسیده و باید بررسي شود؛ البته بعضي مهمترند و بعضي 

در اولویت هاي بعدي.
سیاست هاي دولت ها چه بوده و چه باید باشد؟ خوب، دولت نهم با این بحث کار بسیار 
عظیمي کرد؛ در مناطق محروم، در روستاها، در بخش ها، در شهرهاي کوچک. آن هم 
در زمینه هاي مختلف، در بخش عمراني، تأسیسات عمراني زیادي ساخت که این تأثیر 
زیادي بر بحث جمعیت داشت. هم روي قوانین و مقررات، هم روي پرداخت ها و هم 
روي سیاست هاي دیگري که من شاید حضور ذهن به جزئیات آن نداشته باشم اما به 

خاطر دارم که ما کارهاي زیادي در این زمینه کردیم.
روند معکوس جمعیت مسأله دیگري است که در دولت نهم کلید زده شد و در دولت 

دهم سرعت بیشتري یافت. 
مقوله حاشیه نشیني که در کلان شهرها و بسیاري از حومه ها با آنها مواجهیم، با مقوله 

جمعیت مرتبط است. این هم خودش یک معضل عظیمي است.
اجتماعي،  سیاسي،  مسأله  یک  نیست؛  مطرح  فقط  خودش  جمعیت،  بحث  بنابراین 
اقتصادي، امنیتي بسیار گسترده و پیچیده است که باید به همه جوانب آن به صورت 

جامع و صحیح نگاه کرد.
مسأله ایست که مي توان در عمق آن وارد شد، در سطح آن وارد شد؛ باید بررسي کرد که 
چه مواردي انجام شده و کدام یک نیاز به اطلاعات و کارهاي دراز مدت دارد و نیازمند 

جمع آوري آمار و کار میداني است.
این را هم باید توجه کنیم که ما شاید تنها کشوري در دنیا باشیم که با رویکرد انقلابي، 
در برابر تمام سلطه گران عالم موضع داریم و در مقابل آنها ایستادیم و حرف آنها را 
گوش نمي کنیم و تمام همّ  آنها فشار روي ما شده و علت آن هم اینست که مي بینند 
تنها کشوري که به حرف آنها گوش نمي دهد ماییم. و در مقابل همه تهدیدهاي آنها 
ایستاده ایم و کم نمي آوریم. حالا سیستم مطلوب براي جمعیت چنین کشوري چه باید 
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باشد؟ آیا سیستم هاي رایج و مطالب موجود در کتاب هاي متداول پاسخگوي اقتضائات 
سیاست گذاري براي چنین کشوري هست؟

نکته دوم این که ما کشوري هستیم که در موقعیت حساس و در کنار همسایگان حساسي 
قرار داریم. در کنار ما افغانستان هست، با مسأله مواد مخدر و آن سابقه تاریخي اش؛ 
عراق هست با آن سابقه تاریخي اش و بحث نفت؛ و عربستان در کنار خلیج فارس 
و استراتژیک بودن منطقه؛ در منطقه اي هستیم که خاورمیانه است با حساسیت هاي 
خودش؛ منطقه اي که پیامبرخیز بوده؛ و ما کشوري هستیم که شیعه هستیم. ما الگوي 
اسلامي و انقلابي و شیعي داریم و کشوري هستیم که دین حق و ناب محمدي)ص( 
را به دنیا ارائه مي کنیم. کشوري که با اعتقاد مهدویت دارد اهدافش را جلو مي برد. ما 
باید زمینه هاي ظهور را آماده کنیم و با گروههاي شیعه جهان مرتبط باشیم. آیا الگوهاي 
جمعیت براي یک کشور توسعه اي با پیام ها و آرمان هاي جهاني، از صندوقچه هاي 
اندیشمندان غربي باید بیرون بیاید و آیا حرف هاي آنها باید براي ما ملاک باشد و این 
ویژگي هاي منحصر به فرد دیني، مردم آگاه و هوشیار، تمدن دو هزار ساله و همه مسائلي 
که محیط است برما، باید در نظر گرفته شود؛ و یک بحث نظری صرف و بدون درنظر 

گرفتن این واقعیات، هیچ مشکلي را از ما نمي تواند حل کند.
متأسفانه این وضعي است که بر ما حاکم بوده؛ بر اقتصاد ما، بر بحث کلاس هاي تنظیم 
خانواده با آن وضع افتضاح، بوده و آن کساني که این سیاست ها را دنبال کردند باید 
جوابگو باشند که چرا براي این کشور چنین تمهیداتي اندیشیده اند و کو آن داعیه 

سیاست هاي جمعیتي که داشته اند با تناسب هاي واقعي که در کشور ما داشته ایم؟

محور صحبت هاي دكتر داوودي:

اهمیت طرح صحیح صورت مسأله جمعیت و نگرش درست نسبت به آن
اشاره به سیاست گذاري ها و اقدام هاي غلط گذشته خصوصاً کلاس هاي تنظیم خانواده

طرح محورهاي حائز اهمیت در حوزه سیاست گذاري جمعیت
اصل جمعیت و رشد مطلوب آن براي شرایط موجود نظام جمهوري اسلامي و تحلیل هاي متناسب 

با آن
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توزیع متناسب جمعیت؛ شناخت وضع موجود و وضع مطلوب، و راهکارهاي سیاستي رسیدن از 
وضع موجود به وضع مطلوب

هرم سني جمعیت در نگاه کلان کشوري و در نگاههاي خرد و منطقه اي؛ و بررسي لوازم و 
نیازهاي هر یک

سیاست هاي دولت هاي گذشته و سیاست دولت نهم و دهم در مقوله جمعیت. 
روند معکوس جمعیت که در دولت نهم کلید زده شد و در دولت دهم سرعت بیشتري یافت

مقوله حاشیه نشیني و مسائل حومه کلان شهرها
 ما تنها کشور انقلابي در دنیا هستیم که در برابر همه سلطه گران ایستاده ایم و تمام همّ آنها هم 
مقابله با ماست. حالا سیستم مطلوب براي جمعیت چنین کشوري چه باید باشد؟ آیا سیستم هاي 
رایج و مطالب موجود در کتاب هاي متداول پاسخگوي اقتضائات سیاست گذاري براي چنین 

کشوري هست؟
ویژگي هاي منحصر به فرد دیني، مردم آگاه و هوشیار، تمدن دو هزار ساله و همه مسائلي که 
محیط است برما، باید در نظر گرفته شود؛ و یک بحث تئوریک صرف و بدون درنظر گرفتن این 

واقعیات، هیچ مشکلي را از ما نمي تواند حل کند.
آیا الگوهاي جمعیت براي یک کشور توسعه اي با پیام ها و آرمان هاي جهاني، از صندوقچه هاي 

اندیشمندان غربي باید بیرون بیاید و آیا حرف هاي آنها باید براي ما ملاک باشد؟
آن کساني که سیاست هاي غربي را بدون تناسب با واقعیت هاي کشور ما دنبال کردند، باید 
جوابگو باشند که چرا براي این کشور چنین تمهیداتي اندیشیده اند و کو آن داعیه سیاست هاي 

جمعیتي که داشته اند؟

آقاي حسيني )دبير جلسه(:

من به عنوان دبیر جلسه مي خواهم حضور حداقلي داشته باشم و با توجه به این که در 
خدمت پنج استاد هستیم، طبعاً باید خواهش کنیم که هریک از استادان، سریع و صریح، 
اصل و عصاره نگاه ها و تذکرات و تأملات خود را مطرح کنند. در عین حال چون 
رویکرد به سمت سیاست گذاري است، هفت گام سیاست گذاري را باید مدنظر داشته 
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باشیم و حداقل گام هاي اولیه آن که نظري ترند را در این جلسه به اختصار مدنظر داشته 
باشیم. هفت گام طرح مسأله عبارتند از: رصد، طرح صحیح صورت مسأله، بررسي 
راهکارهاي موجود، انتخاب راهکار مطلوب، بسترسازي و تأمین لوازم، اجرا و نهایتاً 
ارزیابي. از همین رو من مي خواستم در مورد مسأله به شدت جدي و راهبردی جمعیت، 
از استادان خواهش کنم از منظر خودشان، »نحوه طرح مسأله جمعیت« را عرضه کنند؛ 
یعني با این فرض که در مقام رصد به حساسیت و ضرورت قطعي مقوله جمعیت پي 
برده ایم، حالا باید به دنبال این باشیم که بتوانیم این مقوله وسیع را با یک طرح مسأله 
صحیح، هدایت کنیم. این که مقوله جمعیت را در قالب چه نوعي از طرح مسأله مطرح 
کنیم، خودش اولین ضرورت و ظرافت است که استادان با توجه به تنوع تخصص ها و 
تعدد منظرهایشان مي توانند آنرا مطرح کنند. پس سؤال اول من از استادان »نحوه طرح 
مسأله جمعیت و یا زاویه دید ورود به مقوله جمعیت« است که خواهش مي کنم به 

اختصار و صراحت بیان شود.

محور صحبت هاي آقاي حسيني:

هفت گام اساسي سیاست گذاري عبارتند از:
رصد

طرح صحیح صورت مسأله
بررسي راهکارهاي موجود

انتخاب راهکار مطلوب
بسترسازي و تأمین لوازم

اجرا
ارزیابي

حال با این فرض که در مقام رصد به حساسیت و ضرورت قطعي مقوله جمعیت پي برده ایم، حالا 
باید به دنبال این باشیم که بتوانیم این مقوله وسیع را با یک طرح مسأله صحیح، هدایت کنیم. پس 

سؤال اول، »نحوه طرح مسأله جمعیت و یا زاویه دید ورود به مقوله جمعیت« است.
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آقاي دکتر محمودي:

من هم دغدغه ام به عنوان یک جمعیت شناس، همواره سیاست هاي دولت در مقوله 
جمعیت بوده است. این که این سیاست ها بر چه اساسي تغییر مي کند و حتي با این 
فرض که این سیاست ها درست باشد، راهکارهاي اجرایي آنها چگونه باید تدوین 
شود. این که چرا سال ها دولت هاي ما به شدت به دنبال تحدید موالید بودند و چرا 
وقتي دولت نهم به دنبال سیاست هاي توسعه اي رفت، خیلي از صداها در آمد و این که 

سیاست هاي توسعه اي را با چه راهکارهایي باید دنبال کرد.
ضرورت این نگاه و بررسي دقیق و عمیق علمي از مدت ها قبل براي من قطعي بود. 
اما براي اولین بار از اواخر سال 1388 در مرکز مطالعات جمعیتي آسیا و اقیانوسیه، این 
بحث به صورت علمي مطرح شد. حالا به عنوان یک معرفي کوتاه که بگویم ضرورت 
این بحث براي من اثبات شده بود و من نیازي به توجیه نداشتم باید بگویم که من هفده 
سال است که سردبیر فصلنامه علمي ترویجي جمعیت هستم. این فصلنامه وابسته به 
سازمان ثبت احوال است. هرچند حدود ده سال است که از سازمان ثبت احوال جدا 
شده ام اما بنا به دلایلي هنوز سردبیري آنرا به عهده دارم و با تمامي اعضاي هیأت علمي 
آن که از استادان جمعیت هستند، ارتباط تنگاتنگي دارم. از این باب است که از سال 72 
که شروع کردیم، من نسبت به این قضیه توجیه بودم. ما در سال 72 گفتیم که باید در 

سیاست هاي موجود تجدید نظر شود. چون سیاست هایي از سال 68 شروع شده بود.
اما سؤال اینجاست که چرا این بلاتکلیفي ها و تغییر سیاست ها در حوزه جمعیت اتفاق 
افتاده است؟ به خاطر این که ما سیاست جامع جمعیتي نداشته ایم. ما یک زماني از همه 
شقوق و جوانب سیاست هاي جمعیتي، رفتیم سراغ تحدید موالید! نه کاري به شغلش 
داشتیم، نه کاري به آموزشش داشتیم، نه کاري به مسکنش داشتیم؛ اینها را هرکدام 
سپردیم دست وزارتخانه خودش، آنها هم بخشي نگاه کردند و هر کس رفت دنبال کار 

خودش.
بعدها هم انگار بهداشت خودش را متولي این کار دید. و متأسفانه ما توي ایران برنامه 
داریم، ولي فکر مي کنیم اگر از برنامه جلو بزنیم، موفقیم! از برنامه جلو زدن، خودش یک 

نوع نقض غرض است.
این که ما الان بخواهیم به سمت تشویق موالید هم برویم، شاید سیاست درستي نباشد؛ 
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چون تشویق موالید هم جواب نخواهد داد. خطر هم همین جا است؛ چون به نظر من ما 
با یک اتوبوس داریم مي رویم توي یک دره، و حتي ترمز هم نمي توانیم بگیریم! حالا 

چه کار باید بکنیم؟
ما در مقوله مطالعات جمعیت، نیاز به تقسیم کار علمي داریم و نباید متولي و متکفل همه 
کارها، یک جا بشود. نباید همه کارها در مرکز تحقیقات و یک دانشگاه خاص انجام 

شود.

محور صحبت هاي آقاي دكتر محمودي:

باید بررسي کرد که آیا سیاست دولت )سیاست هاي توسعه اي و افزایشي( درست است یا نه؟ و اگر 
درست است، راهکار چگونه است؟

از آنجایي که ما سیاست جامع جمعیتي نداشته ایم، این بلاتکلیفي ها و تغییر سیاست ها در حوزه 
جمعیت اتفاق افتاده است.

جهت داشتن یک برنامه جامع پیش برویم. 
این که ما الان بخواهیم به سمت تشویق موالید هم برویم، باید با رعایت همه جوانب اتفاق بیفتد.

آقاي دکتر فياض:

متأسفانه در کشورهایي مثل کشور ما، رویکرد طرح کلان دیده نمي شود. دانشگاههاي 
ما اصلًا کلان نگر نیستند؛ خیلي خرد و دبستاني برخورد مي کنند. یعني همان آموزش، 
بدون پژوهش؛ وقتي که پژوهش نیست، کلان بیني نیست. و رویکرد علوم انساني خیلي 
ضعیف و کوچک نگه داشته شده است. در بحث جمعیت شناسي هم کل مسأله جمعیت، 

تقلیل داده شد به یک »رویکرد تکنیکي تحدید موالید«. و همین تمام شد؛ خیلي تقلیلي.
آنچه هم تحت عنوان سیاست جمعیتي گفته مي شود، اصلًا سیاست نیست، یک برنامه 
ریزي است. کاملًا تقلیلي. در شاخص ها هم فقط شاخص هاي بودجه ریزي دولتي در 
نظر گرفته شده است و نه سیاست گذاري. چرا که سیاست گذاري، ربطي به ایدئولوژي 
دارد و به بحث هاي فلسفي کلان مربوط است. اما در برنامه ریزي، شاخص هاي مالي 

دادن به یک چیز، مهم است.
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وقتي کلان بیني نباشد و پول مفت نفت هم باشد، همه چیز خیلي سریع، رنگ اقتصادي 
پیدا مي کند. آن هم بحث هاي خرد بودجه اقتصادي که خودش باعث مي شود که خیلي 

از چیزها دیده نشود.
یک بحث روز جهاني دیگر هم نوع انسان نگري است؛ این که آیا ما اصلًا حق داریم به 
انسان به عنوان یک مقوله کمّي آماري فنی صرف، نگاه کنیم؟ یعني چنین نگاهي انساني 
است یا غیر انساني؟ همه مي گویند غیر انساني است. ارتباطات جمعي، غیر ارتباطات 
انساني است؛ حتي ضد انساني است. هر چیزي که تولید انبوه پیدا کند و بعد اقتصادي 

پیدا کند، غیرانساني مي شود.
الآن همه شاخص هاي کلان علوم انساني ما، تولید انبوه و مصرف انبوه شده است؛ لذا 

علوم انساني ما، غیر انساني است.
اقتصادي شده است. آن هم غیرانساني و حتي  متأسفانه مبناي جمعیت شناسي هم 
ضدانساني. و اساساً هر وقت انسان را از برون نگاه کنیم و به چشم دیگري نگاهش کنیم 

و بعد هم شاخص هاي اقتصادي برایش مطرح کنیم، غیرانساني خواهد شد.
مثلًا در آلمان براي آن که علوم انساني شان، واقعاً انساني شود، مباني اقتصادشان را هم 
عوض کرده اند و مبناي اقتصادشان را اقتصاد خانواده گذاشته اند. ولي متأسفانه سرمایه 

داري آمریکایي، اینگونه نگاه نمي کند.
ایراد دیگر به این سبک طرح جمعیتي، اولویت دادن به برنامه دولت هاي ملي است؛ این 
که دولت هاي ملي را مبناي برنامه هایشان قرار داده اند. در حالي که در وضعیت امروزي، 
این ساختارها دارد باز شده و تغییر مي کند. مثلًا با مقوله هایي مثل ازدواج هاي بین المللي، 
دولت ملي دارد از بین مي رود و برنامه ریزي جمعیتي هم نمي تواند بر این مبنا جلو برود. 

این بحث، مرزها را هم در هم مي ریزد و یک بحث امنیتي جدي هم در بر دارد.
پس من دو بحث داشتم: یکي این که به صورت تجربي نگاه کردن به انسان، انسان را مي 
شکند و دیگر ارزش انساني ندارد و تقریباً در دنیا همه دارند آنرا مي شکنند و از آن عبور 
مي کنند و تفکرات انتقادي دارد به شدت رشد مي کند. دومي هم دولت ملي است که از 

نظر ساختاري دارد به هم مي خورد.
پس ما باید کلان نگري کرده و دانشگاههایمان را بزرگ کنیم و به مؤسسات تحقیقاتي و 

بعد مؤسسات اجرایي سیاست هاي غربي ها در ایران، تبدیل نشویم. 
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محور صحبت هاي آقاي دكتر فياض:

مشکل مملکت ما، نبود رویکرد کلان نگري و تقلیل علوم انساني است و مشکل رویکرد جمعیت 
شناسي، نگاه کمي صرف و تقلیل بحث.

وقتي کلان بیني نباشد، سیاست گذاري به برنامه ریزي تقلیل مي یابد. و در نتیجه دانشگاههاي ما 
مي شوند مؤسسات تحقیقي و اجرایي غرب.

یک بحث روز جهاني، نوع انسان نگري است که ما اصلًا حق نداریم به انسان به عنوان یک مقوله 
تجربي کمّي آماري فنی صرف، نگاه کنیم. این نگاه به انسان، غیر انساني است.

علاوه بر نوع انسان نگري غلط، برنامه هاي جمعیتي بر محور دولت هاي ملي استوار است؛ در 
صورتي که مفهوم و ساختار دولت هاي ملي به شدت و سرعت در حال تغییر است.

حجت الاسلام دکتر سعدي:

من هم به نوبه خودم از تشکر مي کنم از عزیزان ولي خواهشم اینست که از فرصتم در 
انتهاي جلسه استفاده کنم. چرا که ما یک وقت استنباط سیاست ها از شرع داریم که الآن 
هم رایج است، دولت دیني هم مدعي این شعارهاست و باید هم به این سمت حرکت 
کند، این یک آرزوست و باید هم همینگونه بشود که سیاست گذاري به مباحث فلسفي 

و ایدئولوژیک ما مرتبط باشد.
اما حداقل سیاست گذاري دیني، انطباق سیاست ها با احکام شرعي است؛ ولي در همین 
جا هم اگر نگاه به مسأله جامع نباشد، به نظر مي رسد که نگاه دین هم ناقص مطرح و 

منعکس مي شود. 
به عنوان مثال در همین بحث جمعیت، بحث جدلي الطرفین است. از یک طرف شعار 
»إني ابُاهي بکم الامم« را داریم؛ از این طرف هم داریم که »قله العیال، احد الیسارین«. و 
جالب اینست که اولي از پیغمبر)ص( است و دومي از امیرالمؤمنین)ع(. آن هم هر یک 

در زمان حکومت.
این فضایي که دوستان اشاره کردند، در صدر اسلام هم بوده است؛ یعني یک فضاي 
رقابتي با امپراتوري ایران و روم، اسلام داشته و توي فضایي قرار گرفته که این سیاست 
ها، بدون فهم آن زمینه ها خیلي کارا نباشد و نمي توان بدون درک آن، به سیاست کلان 
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شرعي رسید. امروزه هم براي رسیدن به راهکار عملیاتي براي سیاست گذاري کلان 
شرعي، به نظر مي رسد راهکاري که شهید مطهري به خوبي آنرا فهم و پیشنهاد کرده بود، 
-که متأسفانه خیلي عملیاتي نشده- باید رعایت کنیم. ایشان بحث »اجتهاد لجُنه اي« را 
مطرح کردند. یعني فقیه در دوران معاصر که مسأله به زوایا و ابعاد مختلفي مرتبط مي 
شود، نمي تواند بدون در نظر گرفتن تمام جوانب مسأله، صرفاً سراغ متون فقهي برود 
و یک استنباط فقهي کند؛ خصوصاً در حوزه سیاست گذاري، با غفلت از این زمینه ها، 
خیلي نمي توان ورود شرعي و فقهي سیاست گذارانه داشت. لذا من تکمیل عرایضم را 

پس از صحبت عزیزان خواهم داشت.

محور صحبت هاي حجت الاسلام آقاي دكتر سعدي:

نگاه حداکثري به سیاست گذاري دیني، استنباط سیاست ها به صورت ایجاي و فعال از احکام 
شرعي است و این یک آرزوست که باید محقق شود؛ اما حداقل سیاست گذاري دیني، انطباق 
سیاست ها با احکام شرعي است؛ ولي در همین جا هم اگر نگاه به مسأله جامع نباشد، نگاه دین هم 

ناقص مطرح و منعکس مي شود.
راهکار عملیاتي شهید مطهري براي سیاست گذاري کلان شرعي، بحث »اجتهاد لجُنه اي« بود. 
یعني فقیه، خصوصاً در حوزه سیاست گذاري، نمي تواند بدون در نظر گرفتن تمام جوانب مسأله، 
صرفاً سراغ متون فقهي برود و با غفلت از زمینه ها، خیلي نمي توان ورود شرعي و فقهي سیاست 

گذارانه داشت.

آقاي حسيني:

)پس از گزارش و جمع بندي جلسه و صحبت استادان تا این لحظه(، در رویکردي 
که در دانشگاه امام صادق)علیه السلام(، نسبت به طرح مقوله جمعیت مطرح است، 
علوم متعدد و متنوعي را مرتبط، وابسته، هم بسته و یا پیرو مقوله جمعیت و مکمل علم 
جمعیت شناسي مي دانیم. برخي این علوم که زوایاي دید مختلفي داشته و هر یک با 
منظر خود به تکمیل و تعمیق و تدقیق بحث کمک مي کنند، عبارتند از: مفهوم شناسي 
جمعیت، جامعه شناسي جمعیت، روان شناسي جمعیت، روندشناسي جمعیت، سیاست 
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گذاري جمعیت، مخاطب شناسي جمعیت، ریخت شناسي1 جمعیت، فرهنگ شناسي 
جمعیت، ارتباط شناسي جمعیت، جغرافیا شناسي جمعیت، تاریخ شناسي جمعیت، 
آینده پژوهي جمعیت، ارزش شناسي و ایدئولوژي جمعیت، بهداشت شناسي جمعیت، 
حقوق شناسي )قانون گذاري و جرم شناسي( جمعیت، آمارشناسي  و مهندسي جمعیت، 

رسانه شناسي جمعیت، و....
حال اگر بخواهیم یک نگاه بومي و گزارش بسیار سریع از وضع موجود خود داشته 
باشیم، باید بگوییم که سیاست گذاري جمعیتي ما تا سال 1365، چندان شفاف و صریح 
نیست؛ اما اگر بخواهیم یک استنباط کلان داشته باشیم، مي توانیم رویکرد تکثر موالید 
را به عنوان یک برنامه ضمني شناسایي کنیم. آنجایي که حجم بالایي از آمار باروري در 
کشور ما، شش فرزند است و متوسط آن معادل 4/29 فرزند در خانواده است. از سال 
1365تا 1385 که قریب به دو دهه است، راهبرد تقلیل و کاهش جمعیت و تحدید موالید 
مطرح مي شود تا جایي که آمار متوسط ما به زیر 2فرزند در خانواده مي رسد و به نظر مي 
رسد که در فرایند و روندشناسي پس از انقلاب، ما از سال 85 وارد مرحله سوم شدیم 
و به سمت تشویق توالد و تناسل رفتیم. این که در یک بازه 30 ساله ما حداقل 3سیاست 
و یا راهبرد متفاوت را تجربه کرده ایم، اساساً با بحث سیاست گذاري در تعارض است؛ 
چرا که سیاست گذاري ذاتاً یک مقوله کلان است و در چنین مقیاسي، حداقل بازه زماني 

مورد نیاز براي تحلیل، 30 و یا حتي 40 سال است.

محور صحبت هاي آقاي حسيني:

سیاست گذاري جمعیتي یک فرایند علمي پیچیده است که با بیش از 20 رویکرد تخصصي و بعضاً 
میان رشته اي بایستي با نگاه تلفیق و تجمیعي، به ثمر برسد.

در رویکرد بعد از انقلاب ما سه مرحله برنامه جمعیتي را طي کرده ایم؛ مرحله اول بحث تکثر و 
گسترش و توسعه جمعیت است که تا سال 65 به صورت تلویحي پیاده مي شود؛ از سال 1365 تا 
85، سیاست تحدید موالید حاکم مي شود و در مرحله سوم، سیاست تشویق توالد براي فرزندان 

جدید با رویکردهاي تسهیلي مطرح مي شود.
این طرح ها باید با بررسیهای عمیق و به صورت جامع باید دنبال شود.

1- tipology
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آقاي دکتر محمودي:

با توجه به این که قریب به اتفاق صحبت هاي آقاي دکتر محمودي در میزگرد، مبتني 
بر آمارهایي بود که در قالب اسلاید ارائه مي شد و تحلیل آنها مکمل مباحث بود، و از 
آنجایي که این آمارها در قالب مقاله اي در همین فصلنامه تبیین و تشریح و تحلیل شده 
اند، لذا از تفصیل آنها در متن مشروح مباحث میزگرد صرف نظر کرده و علاقمندان را به 

مطالعه مقاله تحلیل آماري ایشان در همین نشریه دعوت مي کنیم.

محور صحبت هاي آقاي دكتر محمودي:

سه بعد سیاست گذاري جمعیت:
حجم و رشد مطلوب جمعیت

توزیع و تراکم مطلوب جمعیت )26درصد جمعیت ایران در 6 کلان شهر(
بهبود ابعاد کیفي جمعیتي )عدم مطلوبیت افزایش جمعیت بدون بازده صرف( 

روندشناسي سیاست گذاري هاي دولتي جمعیت )قبل و بعد از انقلاب(
آمارهاي موجود کشوري

آستانه ورود ایران به دوران مابعدگذار و چالش هاي آن
آهنگ رشد جمعیت به سمت صفر دارد میل میکند.

سیاست تشویقي، اگر بر بستر فرهنگي و اجتماعي مبتني باشد، کارساز وگرنه ناکارآمد است.
رویکرد مثبت به سمت افزایش جمعیت.

آقاي دکتر داوودي:

من ضمن تشکر از بحث ها و آمارهاي جالب آقاي دکتر محمودي، مي خواهم بگویم که 
اگر همین بحث هاي رایج نظري را کنار بگذاریم، آمار مطرح شده یک نتیجه بسیار بارز 
و شفاف عملي براي ما دارد و آن این که آمار و رقم هاي موجود تأیید مي کند که ما به 
شدت با بحران روبرو هستیم و باید در راستاي سیاست هاي تشویق جمعیتي اقدام کنیم. 
این که آمار و آهنگ رشد جمعیت ما چقدر باشد، ممکن است که اختلاف نظري داشته 



27
 / 1

38
ز 9

پایی
 و 

ان
ست

 تاب
، )1

2( 
( و

11
ي )

پیاپ
ره 

شما
  )

دید
ه ج

ور
 )د

تم
 هف

ال
/ س

وم 
ت د

داش
 بر

امه
صلن

ف

باشیم اما اصل ضرورت افزایش آمار و آهنگ رشد، بدیهي است.
در کنار این شاید سیاست ها و آهنگ متوسط 3/7 اوایل انقلاب خیلي به ما فشار آورد، 
ولي به هر حال همین جوان هاي ما هستند که این نوآوري ها، فنآوري ها و افتخارات را 
براي ما به ارمغان آورده اند. اختراع و ابتکار مال پیرها نیست، همین جوانانند که هسته 
اي، زیست، نانو، سلول هاي بنیادي، موفقیت هاي نظامي و... را به ارمغان آورده اند. 
وقتي که یک رویش و جامعه جوان داریم، قدرت هم داریم. الآن اگر آمریکا نمي تواند 
از پس ما بربیاید براي اینست که ما یک جامعه جوان داریم. اگر ما یک طبقه سالخورده 
اي داشته باشیم که گیر مشکلاتش باشیم، به خصوص این که ساختارهاي خانواده ما هم 

دارد روز به روز ضعیف تر مي شود، ما با مشکل مواجه مي شویم.
از طرف دیگر، ما چشم انداز 1404 را داریم. چشم انداز بیست ساله، یک جمعیت 
حدود 120میلیون نیاز دارد. آن هم یک جمعیت جوان 120میلیوني و نه یک جمعیت 

سالخورده 80میلیوني. این قطعاً چشم انداز 1404 ما را با مشکل مواجه خواهد کرد.
این آمارها بسیار روشنگر بود و باید در همین نشریه برداشت دوم منتشر شود و توزیع 
شود و دست نمایندگان مجلس و مسئولین دولتي و حتي مردم توزیع شود تا متوجه 
خطر شوند و معلوم شود که ما الآن اصلًا بحث نظری نداریم. با یک بحث عملي قطعي 
و اساسي روبرو هستیم که با وضع موجود، جامعه ما و اهداف نظام و آینده جمهوري 

اسلامي ایران، مي تواند در خطر باشد. این باید رویش تأکید و بحث شود.
حالا بعد باید روي راهبردها کار شود که با چه راهبردي نتیجه بهتري مي گیریم. دیدید که 
در زمان دولت اصلاحات، ما بیشترین افت جمعیت را داشتیم. آن چیزي که از زمان آقاي 
هاشمي، بحث تحدید موالید شروع شد ولي دولت اصلاحات بیشترین کاهش را در رشد 
موالید ایجاد کرد. با آن سیاست هاي تحدید تنظیمي که ترویج کردند بین جوان ها و آن 
روحیه اي که از داخل و خارج تزریق کردند که ما باید تحدید موالید داشته باشیم. الآن ما با 

جواناني مواجه هستیم که این ذهنیات منفي و غلط را دارند که باید اصلاح شود.
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محور صحبت هاي آقاي دكتر داوودي:

فارغ از مباحث نظري، قطعاً در مقام عمل ما بایستي به سمت سیاست هاي افزایش جمعیت حرکت 
کنیم.

اقتدار امروز ما مرهون جواناني است که حاصل سیاست هاي توسعه جمعیتي اوایل انقلاب بوده 
اند. لازمه وصول به اهداف چشم انداز 1404، داشتن یک جمعیت بزرگی از جوانان است که خود 
مبتکر باشند، و این به معنای سرمایه گذاری بیشتر برای داشتن جمعیت جوان بیشتر و کیفی تر 
است. ضرورت یک ترویج و تبلیغ جدي این آمارها و تغییر فضاي سیاستگذاران و رویکرد عمومي 

براي درک خطر که اگر به دنبال افزایش جمعیت نباشیم، با مخاطرات جدي مواجه مي شویم.

حجت الاسلام دکتر مصباحي مقدم:

ابتدا تشکر مي کنم از برگزاري این نشست و این دعوت. سال 1366 من دانشگاه تهران 
در مقطع کارشناسي ارشد تدریس مي کردم و بچه هاي سازمان برنامه و بودجه که 
بورسیه هاي سازمان بودند، گفتند که از بخش جمعیت سازمان ملل وارد گفتگو با 
سازمان شده اند براي بحث تحدید جمعیت. من این اطلاعات را از دانشجویانم دریافت 
کردم. بعداً هم شاهد استفتاء از امام بودیم براي مهار جمعیت؛ خصوصاً در وزارت 
بهداشت و درمان کار تحقیقي وسیعي شروع شد؛ آن موقع آقاي دکتر مرندي وزیر بود و 
کارهاي خیلي اساسي در این مورد انجام داد. آقا هم آن وقت رئیس جمهور بودند. ایشان 
هم مخالف بودند. من چند جلسه با ایشان صحبت کردم تا این که ایشان فرمودند من 

مخالفتم را دیگر اعلام نمي کنم. و همه موافق بودند.
یک کنفرانس در اصفهان برگزار شدو آقاي مکارم مقاله اي داشتند که به صورت پیام در 
کنفرانس قرائت شد. پنجاه و هفت، هشت تا مقاله آمده بود و من هم مقاله داشتم. متن 
مقاله هست. آنجا من از در مخالفت با این شتابزدگي در تحدید جمعیت برآمدم. البته با 

استناد به آیات قرآن، ما استفاده کردیم که ما طرفدار عدم تحدید به این شکلیم.
نهایتاً گفتم این آماري که شما ارائه مي کنید حکایت از این دارد که ما در حال حاضر با 
مشکل مواجهیم. چشم انداز آینده شما نشان مي دهد که در آینده امکان تأمین مسکن، 
شغل و غیره را ندارید؛ پس به عنوان یک امر کوتاه مدت بپذیرید و نه یک راهبرد بلند 
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مدت. نگویید طبیعت خسیس است و نظریه خست طبیعت مالتوس را مطرح کنید و 
نگویید که کمبود آب داریم و... مقایسه ایران و ژاپن را کردم و نسبت جمعیت و فقر و 

خیلي از شبهات را پاسخ دادم.
یکي از مسائلي که من در آن تشکیک کردم، اختلاف آمار سال 55 با 65 بود. من استدلال 
کردم که سال 55 حکومت پهلوي بود و مردم تمایل نداشتند اسرارشان را به حکومت 
منتقل کنند. مردم بنا نداشتند به آمارگران پاسخ دهند؛ شبهه هایي هم داشتند. از جمله این 
که فرزندمان را براي سربازي مي برند و اصولاً تعامل مثبتي با رژیم نداشتند. این را نمي 
شود مبنا قرار داد.اما در دوران جمهوري اسلامي و آن هم در اوج محبوبیت نظام، و عشق 
و شور دوران جنگ، آمار خیلي درست تر بود. پس این آهنگ، مشکوک و غیرقابل استناد 

بود.
آن زمان به حرف ما گوش نکردند و تبلیغات غوغا؛ کل نظام هم بسیج شد و شد، آنچه 

شد.
دو عامل هست که در کشورهاي اروپایي به صورت خودکار عمل کرده است: یکي رشد 
رفاه و دیگري رشد دانش؛ این دو مورد به صورت خودکار اثرگذاشته روي کاهش زاد 
و ولد. من ندیدم یک برنامه منظم و منسجم براي کاهش جمعیت در این کشورها اجرا 
شده باشد. خود این که خانواده از هم پاشیده آنجا، عامل هست و علت هست که رشد 

جمعیت کاهش پیدا کند و برود زیر صفر. آنها مسأله شان با ما متفاوت است.
الآن حرف من اینست که دوستان، از این طرف پشت بام نیفتیم. اگر مي خواهیم نسبت به 

آینده جمعیت تدبیر کنیم و هدف گذاري کنیم، باید بیشتر مطالعه و پژوهش کنیم.
عزیزان حاضر در جلسه، زحمت کشیدند، آمار دادند، مطالعه کردند، دستشان درد نکند. 
اما من معتقدم که دو، سه تا دیگر از این کارها بشود. به این مطالعه اکتفا نشود. به جاي 

یک تحقیق، چهارتا تحقیق داشته باشیم و از مجموعه بفهمیم ما چه باید بکنیم.
نکته دیگر این که در برخي از استان هاي کشور آهنگ رشد بالاست و آنها تشویق هم مي 
کنند. حالا ما باید مواظب باشیم که راهي پیشنهاد نکنیم که باز هم برد اصلي را آنها بکنند 
و تشویق شوند و تازه آمارشان از این هم که هست بالاتر برود. باید در سیاست ها دقت 
کرد. ما باید به دنبال تحدید و موازنه و مدیریت جمعیت باشیم؛ یعني اگر کلیت جمعیت 
کشور کم است، که هست، ولي ما در بعضي از استان ها نیاز به سیاست توسعه اي و 
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تشویقي نداریم و به عکس آنجاها را باید جور دیگر تحدید کنیم. این سیاست که یک 
میلیون تومان براي فرزند جدید بدهیم، در بعضي جاها بد است. آقاي عبدالحمیدي که 
41 فرزند دارد، اگر چهل و دومي را بیاورد، آیا باید به او یک میلیون از بیت المال بدهیم؟ 

یا مناطقي که اصرار به 4 همسر و از هر کدام حداقل 6 فرزند است؟
در سیاست گذاري باید تفاوت ها مدنظر قرار گیرد و برنامه ها براي افراد و مناطق 
مختلف، متنوع باشد. ما خانواده هایي داریم که به واسطه سطح مالي و تحصیلات و 
شرایط فرهنگي چه بخواهیم و چه نخواهیم، به سمت جمعیت کمتر مي روند؛ مشوق ها 
هم چندان تأثیري در آنها ندارد و الگوي زندگي شان را با مشوق هاي ما تنظیم نمي کنند. 
اصلًا به فرض هم که مشوق مؤثر باشد، چرا باید به خانواده میلیاردر، یک میلیون دیگر 

هم بدهیم؟!
من پیشنهادها و حرف هاي زیادي دارم. به عنوان مثال بگوییم مي خواهیم در مناطق با 
رشد جمعیت کم یا پایین، تشویق بگذاریم؟ آیا تهران هم با این همه جمعیت، سیاست 
تشویقي لازم دارد؟ یا بگوییم براي فرزند دوم یا سوم، تشویق و امتیاز در نظر مي گیریم. 
آیا خانواده اي که هشت فرزند دارد، براي نهمي هم باید یک میلیون بگیرد؟ بگوییم ما 
این حمایت را از خانواده هایي مي کنیم که بر اساس پارامترهاي سنجیده شده ما قرار 

دارند.
تازه یادمان باشد که این سیاست ها و تشویق ها و تبلیغات توي توده مردم اثر دارد و 
قشرهاي خاص، سبک و مدل زندگیشان را با این سیاست ها و تبلیغات تغییر نمي دهند.

الآن توجه داشته باشیم که از سال 67، فقط 22سال گذشته و اینقدر نگران شده ایم؛ 
این حاصل یک کارشناسي ناقص است. همین نشان مي دهد که این تغییر اولاً باید با 
مطالعات کافي باشد، و ثانیاً نمي تواند یکباره و مقطعي صورت پذیرد. تا دیروز همه 
چرخهاي جامعه و تبلیغات به یک سمت مي کشیدند، ما به یک باره از امروز مي خواهیم 
مسیر این ریل را یکباره تغییر دهیم. سال ها فرهنگ سازي، نیاز به یک چرخش نرم و 
مبتني بر یک مطالعه و حرکت آرام داریم. ما براي این چرخش نرم نه تنها مطالعات کلي 
بلکه باید برنامه ها را هم به صورت جامع مطالعه کنیم و پیامدهاي جزئي برنامه هایمان را 
هم بدانیم. نه که سیاست را مطالعه کرده باشیم و برنامه ها سلیقه اي و ضربتي و ناکارآمد 

شود. اولویت تقویت ما باید در روستاها و مهاجرت معکوس )از شهر به روستا( باشد.
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محورهاي صحبت حجت الاسلام آقاي دكتر مصباحي مقدم:

مسأله ما با غرب، به صورت ساختاري، متفاوت است.
آمار موجود در سال 1355، بنا به دلایل متعددي مشکوک است.

سیاست تحدید موالید، مي بایست یک سیاست مقطعي مي بود. )مطالعات آن موقع، ناقص بود.(
دو عامل هست که در کشورهاي اروپایي به صورت خودکار عمل کرده است: یکي رشد رفاه و 

دیگري رشد دانش.
اکنون هم باید با بررسیهای جامع  به سمت افزایش رفت؛ ما باید مطالعات بیشتري انجام دهیم.

نگاه ترکیبي به افزایش جمعیت )تراکم استاني، تراکم کمي، تفاوت توده اي و نخبگان،...( و 
چرخش نرم.

در سیاست گذاري باید تفاوت ها مدنظر قرار گیرد و برنامه ها براي افراد و مناطق مختلف، متنوع 
باشد

جداي از سیاست کلي افزایش جمعیت راهکارها هم اهمیتي در همین سطح دارد.

دکتر فياض:

مشکل باز هم به رویکرد تقلیلي جمعیت شناسي است. اصطلاح »دموگرافي« یا جمعیت 
شناسي در ایران بد ترجمه شده؛ شاخص هاي مردم معلوم است، اما ما فقط اقتصاد و 
آمار آنرا گرفتیم و بقیه را رها کردیم. جمعیت شناسان، دوستان صمیمي ما هستند ولي 
اي کاش جمعیت شناسي به ریشه و عمق و گستره کامل خود برگردد. تمام کارهایي که 
در حال حاضر صورت گرفته و هم شکایت دارن  د را خود جمعیت شناسان پایه گذاري 
کرده اند. متأسفانه مردم و انسان به معناي فرد، فردِ افراد است. البته خود مردم شناسي 
هم ایرادهایي دارد و ما رشته خودمان را هم نقد مي کنیم. جمعیت شناسي دو مبنا دارد: 

اقتصاد و زیست شناسي؛ به زبان دیگر، آمار و پزشکي.
ایرادها هم از همین جا سرچشمه مي گیرد؛ جمعیت شناسان گفتند دو تا بچه کافي 
است و هزاران مصیبت اجتماعي به دنبال آمد. این که بگوییم دو تا بچه کافي است، کلي 
تبعات دارد. ما کلي بحث در علوم انساني داریم. باید دولت کمک کند که علوم انساني به 
جایگاه واقعي خودش برگردد و رشته هاي ما بتواند در علوم انساني خلاقیت داشته باشد 
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و نوآوري و تولید به بار آورد. دانشگاه ما با ساختار کلانش، خیلي از جامعه عقب است. 
باید دانشگاه ساختارهایش کلان و کلي و اصلاح شود تا بتواند تولید مناسب داشته باشد.

یک عامل جدي جمعیت، خانواده است و خانواده به خویشاوندي وابسته است. جمعیت 
بدون خانواده زیاد نمي شود و خانواده بدون خویشاوندي و خانواده بزرگ و خاله و 
عمه و دایي و عمو. الآن ما باید براي اصلاح جمعیت روي خانواده و قبل از آن روي 
خویشاوندي بحث کنیم. ما دو سه نسل دیگر با بحران خویشاوندي در جامعه روبرو 

خواهیم بود.
مسأله دیگر این که وقتي خانواده ضعیف شود دو مشکل پیش مي آید: یکي گسل از 
گذشته و دیگري جهش غیر اصیل، رو به آینده. یعني گذشته به آینده متصل نمي شود. 
باید یادمان باشد که سنت خانواده را تأیید مي کند و خانواده سنت را. شما توي جوان 

هاي ما مي بینید که بي محابا دارند به سمت آینده مي دوند.
گسل یعین اینکه وقتي شما سیستم نداشته باشي و از گذشته به آینده نروي، سنت را 
نمي بیني؛ سنت را که ندیدي، خویشاوندي را نمي بیني؛ آنرا که ندیدي خانواده را نمي 
بیني؛ خانواده نباشد، آینده نیست. و آني مي شود که ما تا حدي همین حالا هم گرفتارش 

شده ایم.
شاخص بعدي، شاخص عقلانیت ابزاري مدرن است که ضد خانواده است.این مسأله 
در زمان استالین هم مطرح شده و استالین گفته آدم براي یک نیاز جنسي که نمي رود 
خانواده تشکیل دهد. گفته است براي یک لیوان شیر که گاو نمي خرند. نتیجه این شده 
که شرق روسیه الآن به واسطه کمبود جمعیت با مشکلات امنیتي مواجه شده و الآن 
از نظر امنیتي هم وحشت دارند. عقلانیتي که خانواده را دست و پاگیر مي داند. این 
عقلانیت جوان را از آینده نگري و تشکیل خانواده باز مي دارد و مشکل جمعیتي به بار 
مي آورد. پول و خانه هم داشته باشد، ازدواج نمي کند. فرهنگ تجرد و حتي هم جنس 

بازي، از تبعات این عقلانیت ضد خانواده است.
شاخص بعدي نوع نگرش به شخصیت زن است. تصویري که از زن در صداو سیما دارد 
نشان مي دهد، خانوادگي است ویا ضد خانواده؟ حتي زن را صرفاً به عنوان زوج مطرح 
مي کنند و نه مادر. جمعیت بدون نگاه صحیح به زن در خانواده و نقش اصیل مادري 

توسعه پیدا نمي کند.
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شاخص بعدي نگاه جهاني به مسأله جمعیت است. التقاط نسلي و جمعیتي یک واقعیت 
حتي در کشور خود ماست. زن هاي اروپا در کشورهایي مثل روماني دارند زیاد بچه دار 

مي شوند. اما زن ما دیگر دنبال بچه دار شدن نمي رود.

محور صحبت هاي آقاي دكتر فياض:

جمعیت شناسي، علمي تقلیلي است که دو مبنا دارد: اقتصاد و زیست شناسي؛ به زبان دیگر، آمار و 
پزشکي. )پس بسیاري از پارامترها حذف مي شود.(

آهنگ رشد، چسبنده است و اگر جا افتاد به این راحتي تغییرپذیر نیست.
ما در بحث جمعیت نیازمند چند شاخصیم؛ شاخص هایي که اگر به آنها توجه نشود، به شاخص هاي 
آسیب زا و قابل تأمل تبدیل مي شوند؛ چند تا از این شاخص ها عبارتند از: خانواده، خویشاوندي 
)خانواده بزرگ(، اتصال گذشته به آینده )حفظ سنت(، عقلانیت ابزاري مدرن، شاخص شخصیت 

زن، نگاه جهاني
شاخص خانواده: بدون خانواده، جمعیت بي معناست؛ در عین حال، هم خانواده سبب حفظ سنت و 

معنویت مي شود و هم سنت و معنویت، سبب تحکیم خانواده.
شاخص خویشاوندي: خویشاوندي مهمتر از خانواده است؛ )خانواده بزرگ( اگر خویشاوندي از بین 

برود، جمعیت به سمت افول خواهد رفت.
شاخص پیشگیري از گسست نسلي )معنویت و سنت(: سنت موید خانواده است و خانواده موید 

سنت؛ لذا براي پیشگیري از گسل گذشته به آینده، لازمه آن حفظ سنت، خانواده و... است.
شاخص عقلانیت ابزاري مدرن )ضد خانواده(: عقلانیت ابزاري مدرن، ضد خانواده است.

شاخص شخصیت زن: نفي رویکرد مادري، نفي رویکرد زوجیت،...
شاخص نگاه جهاني: ما باید مسأله را جهاني نگاه کنیم و نمي توان فارغ از آن الگوبرداري کرد.

دکتر داوودي:

بر اساس آمار ها و جداول آقاي دکتر محمودي، شاخص رشد جمعیت در دهه اول 
انقلاب، 3/91 است. در 65 تا 75 که زمان دولت سازندگی است، مي رسیم به 1/96 و 
دولت اصلاحات به 1/62. خود این آمار گویاست. این که جمعیت باید همه جانبه دیده 
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شود، درست. اما باید دید که این کلاه را چه کسي سر ما گذاشت؟ همان آمریکایي ها 
که طراحي کرده بودند، مي دانستند با 30سال بعد ما چه مي کنند. آنها سیاست تضعیف 
خانواده را بنیان نهاده اند. ما باید هشیار باشیم و بازي نخوریم. باید ریشه ها را پیدا کنیم. 
دکتر احمدي نژاد با ساختارهایي طرف است که به این راحتي ها نمي شود به آنها دست 
زد و هنوز هم این ساختارها دارد خیلي از کارها را جلو مي برد. جریانات فکري که هنوز 
هم مخالف اسلام و روحانیت است، خیلي از این برنامه ها را ریختند و مدت ها کشور را 

اداره کردند. ما باید ریشه ها را ببینیم و منصفانه قضاوت کنیم.

حجت الاسلام دکتر سعدي:

همانطور که آقاي دکتر داوودي به درستي اشاره کردند، اگر مشکلاتي امروزه هست، 
ریشه اش در کتاب مباني نظري است. پس یک حرکت اصولي هم نیازمند یک مبناي 
نظري دیني عمیق است. و نظرات وارداتي را نمي توان دربست پذیرفت. در همین راستا 

من با دو روایت مشهور، نکاتم را جمع بندي مي کنم؛
حدیث معروفي از رسول اکرم هست که دلالت بر گسترش جمعیت مي کند که مي 

فرماید نسل را افزایش دهید که »إني اباهي بکم الامم« من به شما امتم مباهات مي کنم؛
جالب است بدانید که حدیثي هم از علي)ع( داریم که فرمود: قله العیال احد الیسارین؛ 
یعني امیرالمومنین کاهش عائله مندي و جمعیت را یکي از دو آسایش مي داند. این 
حدیث هم دلالت بر کاهش جمعیت دارد. ایشان این شعار تحدیدي را مي داده و سؤال 
هم ایجاد نکرد که این با آن حرف پیغمبر، تضاد دارد. سیاست پیامبر که توجه به تکثیر 
جمعیت بوده، در کنار آهنگ مرگ و میر، در آغاز حکومت اسلامي است. این مسأله با 

زمان امیرالمومنین متفاوت است.
نکته اي که حاج آقاي مصباحي مقدم هم در جامعیت نگاهها مطرح کردند و چون جلسه 
امروز هم جلسه سیاست گذاري است اجازه بدهید عرض کنم که ما باید همه اینها را 
ببینیم؛ بحث ارتباط جمعیت با مباحث فرهنگي از جمله امار بزهکاري، پایین امدن 

آهنگ امید به زندگي و... را هم باید نگاه کنیم.
 باید ببینیم مسأله ما چیست و پس از تعریف صحیح صورت مسأله است که اصلًا باید 
ببینیم که آیا تکثیر جمعیت و تولید مثل، راهکار مسأله ماست یا نه. و اصلا باید ببینیم 
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خود افزایش جمعیت، مولد مشکلات بعیدي نیست؟ یعني باید کامل ببینیم تا ایران را 
تنها نبینیم؛ ایران با موقعیت بین المللي، با همسایه هایش، با سند چشم انداز.

خوب دقت کنید که ما در سند چشم انداز داریم که »مردمي مؤمن«؛ اجازه بدهید من یک 
حدیث عرض کنم: »إن استطعت ان تکون لک ذریه تثقل الأرض بالتسبیح«. اگر بتواني 
جمعیت را توسعه بدهي به سمت آن هدف نهایي، یعني زمین را محل بسط و توسعه 
خداپرستي کند. هدف ما گسترش کلمه توحید است نه افزایش و یا کاهش جمعیت و 
باید در سیاست گذاري ببینیم که این افزایش و کاهش، کدامش در راستاي هدف کلان ما 

خواهد بود.
ما باید ببینیم که مسأله ما چیست؟ نسبت و تفکیک ادیان و یا حتي آمار سني و شیعه، در 
سیاست گذاري به شدت مهم است. آیا دستور تکثیر جمعیت، به چه سمتي ما را جلو مي 
برد. یعني در کنار مسائل دیگر، باید بحث پیروان کمي و کیفي ادیان را هم در نظر گرفت.

من به عنوان جمع بندي عرض مي کنم که به نظرمي رسد سیاست کلان شرعي اینست که 
تحدید نسل، به عنوان یک راهبرد اساسي نیست. بحث تکثیر نسل شاید اولویت داشته 
باشد البته با شرایطي که عرض شد؛ با اعتلاي کلمه توحید، این که تثقل الأرض بالتسبیح؛ 
نه به هر قیمت و با هر شرایطي؛ اگر ما نتوانیم این هدف را تأمین کنیم، نباید به دنبال 
ازدیاد جمعیت باشیم. اگر ما بتوانیم امکانات مان را بسیج کنیم که انسان مؤمن، تربیت و 
تولید و تکثیر کنیم، سیاست کلان شرعي که اصل هم بر آنست، حرکت به سمت ازدیاد 
و توسعه نسل است؛ اما اگر نتوانیم به این هدف برسیم، قطعاً سیاست شرعي این است 
که جمعیت توسعه پیدا نکند که تازه مشکل مسکن و آموزش و هزار مشکل فرهنگي و 
اعتقادي دیگر هم اضافه شود. بحث موازنه بین معنویت و اعتقادات مردم با جمعیت، 

اصل است و در نگاه سیاست گذاري براي اتخاذ تصمیم مناسب، ضروري است.

محور صحبت هاي حجت الاسلام آقاي دكتر سعدي:

لازمه تحول بنیادین، مباني نظري عمیق و دقیق دیني است.
لازمه سیاست گذاري، جزیره اي عمل نکردن است. )آمارهاي خلاف را هم ببینیم: رشد بزه کاري، 

طلاق،...(
آیا راه حل ما افزایش جمعیت است و یا خود این تبعاتي دارد؟ شاید راه حل جایگزین موجود باشد.
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سیاست نبوي: افزایش جمعیت )إني اباهي بکم الامم(
سیاست علوي: کاهش جمعیت )قله العیال، أحد الیسارین(

نحوه جمع بندي: زمان حضرت رسول، مرگ و میر شرایط خاصي حاکم بود و ضرورت کثرت 
مؤمنین؛ در حالي که در زمان حضرت علي)ع(، شرایط متفاوت بود.

در سیاست کلان شرعي: اصل بر افزایش نسل است؛ البته با رویکرد کیفي )انسان مومن هدف 
است و نه فقط افزایش نسل؛ پس اگر نتوانیم به کثرت مومنین برسیم، نمي توانیم به افزایش نسل، 

برسیم.(

حجت الاسلام دکتر مصباحي مقدم:

ما باید دو راهکار اساسي را دنبال کنیم: یکي این که مطالعاتمان را افزایش دهیم و تسریع 
هم بکنیم و آنقدر دقیق عمل کنیم و حتي آینده را پیش بیني کنیم، تا به یک وفاق برسیم.

دوم بیاییم و با جمیع ابعاد، به یک سیاست برسیم؛ این که تا ده سال دیگر، به کجا مي 
خواهیم برسیم، تا بیست، سي، پنجاه و صد سال دیگر. بلند مدت فکر کنیم ولي مقاطع 
آنرا جامع ببینیم؛ آهنگ رشد جمعیت ناظر به امکانات مادي ما، توانایي هاي ما براي 
حل مشکلات جمعیت هدف گذاري شده و خصوصاً ابعاد معنوي و اعتقادي به انسان 
جمهوري اسلامي ایران، توزیع جغرافیایي و مذهبي و تربیتي جمعیت، توزیع تناسب با 
امکانات کشوري،و... در سیاستگذاري مهمند. اینها که مشخص شد، برنامه ها باز مي 
شود. مثلًا اگر دست روحانیون در تبلیغ تکثیر جمعیت باز شود، بسیار بسیار مؤثر خواهد 

بود. مهم اینست که ما یک تحدید هوشمند داشته باشیم.

حجت الاسلام آقاي دکتر مصباحي مقدم:

راهکارهاي کلان دو گانه:
تسریع افزایش مطالعات براي رسیدن به وفاق جمعي )مطالعات موجود کافي نیست(

جامعیت سیاستگذاري
ضرورت نگاه جامع آینده نگر )خصوصاً کیفیات و ایمان(

هدف گذاري کلان درازمدت
در راستاي مدیریت جمعیت، بایستي تحدید هوشمند داشت.
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دکتر داوودي:

ببینید طبق آمار دوستان، اگر آهنگ رشد ما به 2/1 هم برسد جمعیت، ثابت خواهد ماند. 
این هم زیبنده نظام ما نخواهد بود. تازه الآن که آهنگ رشد ما 1/21 است. خود این قطعاً 
به ما نشان مي دهد که باید به سمت سیاست توسعه اي حرکت کرده و روند موجود، 
اصلًا مطلوبیت ندارد. چون اگر سیاست هاي تشویقي نباشد، مشکل عمیق تر مي شود. 

من نظرم بیش از 2/1 است اما حداقل آن، همین است.
با این حساب من سه نکته براي جمع بندي دارم:

اول: باید تحقیق ها و آمارهاي دیگر را هم دید که آیا همین آمار را تأیید مي کنند یا آمار آنها 
متفاوت است؛ و اگر هم آمارهاي دیگر نداریم، آمار بگیریم تا مطمئن شویم به این اعداد و ارقام. 
دوم: حالا اگر فرض کنیم این آمار درست باشد، صرف نظر از هر نکته و ملاحظه، باید 
جلو این روند را بگیریم و قطعاً سیاست ما باید تشویق باشد و باید محدودیت هایي را 

که ایجاد کرده ایم، برداریم.
سوم: اگر بنا شد که این یک سیاست کلي باشد، دو سؤال داریم: چقدر و چگونه. اگر 
فرض کنیم سر چقدر هم تفاهم داریم، چگونگي محل بحث است که چگونگي همین 
سیاست هاست. مثلًا درس هاي تنظیم خانواده را برداریم، در جاهاي مختلف سیاست 

هاي مختلف داشته باشیم و...
پس ما نیاز به تحدید نداریم، بلکه باید تشویق کنیم؛ حال چگونگي این افزایش نیازمند 
یک سیاست است. و باید در این سیاست، مسائل اقتصادي، اعتقادي، فرهنگي و... در 

نظر گرفته شود.

محور صحبت هاي آقاي دكتر داووي )به عنوان جمع بندي جلسه(:

باید تحقیق ها و آمارهاي دیگر را دید و به قاطعیت آماري رسید.
با فرض صحت آمار، صرف نظر از هر نکته و ملاحظه، باید جلوي این روند را بگیریم و قطعاً 

سیاست ما باید تشویق باشد و باید محدودیت هایي را که ایجاد کرده ایم، برداریم.
با فرض سیاست افزایشي، دو پرسش داریم: چقدر افزایش دهیم و چگونه افزایش دهیم )چه 

راهکارهایي براي اجراي این سیاست در نظر مي گیریم.(
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آقاي حسيني:

با تشکر از همه استادان و عزیزاني که قبول زحمت کردند و به حمدالله در جلسه 
دیدگاههاي متنوع و نکات قابل تأملي مطرح شد که امیدواریم در عرصه سیاست گذاري 

و براي اندیشمندان و مجریان،  مفید واقع شود.
والسلام عليكم و رحمه الله و برکاته


